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رافایل هارپاز: مناسبات اسراییل و آذربایجان مانند گذشته در فضایی صمیمی ادامه خواهدیافت

/خبرگزاری آران
خبرگزاری آران/ سرویس آذربایجان

در سال گذشته چه حوادث مهمی در مناسبات اسراییل و آذربایجان ثبت شد و الویت های همکاری دو کشور در سال جاری چه خواهد بود؟

در سال گذشته شاهد ادامه مطلوب مناسبات دو کشور بودیم و این نیز امکان مذاکره در رابطه با همه زمینه های همکاری دوجانبه از جمله در زمینه های اقتصادی، انرژی و جهانگردی را بوجود آورد. در

سال گذشته برخی از مقامات اسراییلی از جمله " آویگدور لیبرمن " وزیر خارجه و وزرای انرژی و کشاورزی این کشور به آذربایجان سفر کردند. همچنین "شاهین مصطفی اف" وزیر توسعه اقتصادی

آذربایجان از اسراییل دیدار کرد و در چارچوب کنفرانس اقتصادی سفرهای دیگری نیز انجام شد. مسابقه تیم ملی فوتبال اسراییل با تیم آذربایجان برگزار شد و در چارچوب مسابقه « یورو ویژن»

هیات بزرگی از اسراییل به باکو آمد. در سال 2013 نیز مانند سال های گذشته مناسبات اسراییل و آذربایجان در فضایی صمیمی ادامه خواهدیافت. امسال در همکاری های مان به چهار زمینه ـ

فناوری های اطلاع رسانی، آب، کشاورزی و پزشکی ـ اولویت خواهیم داد.

زمینه انرژی نیز از جمله زمینه های مهم همکاری است. در اسراییل معدن بزرگ گازی کشف شده است. ولی ما تجربه چندانی در این زمینه از جمله در کار حفاری و امور مالیاتی نداریم. در اسراییل

صندوق نفت به تازگی ایجاد شده است. به همین دلیل مایل به استفاده از تجربیات آذربایجان در این زمینه هستیم. همچنین متذکر می شوم که شرکت حفاری کاسپین (کاسپین دیریلینگ کمپانی)

در حال حاضر در اسراییل مشغول فعالیت است.

آیا در حال حاضر در رابطه با تمایل اسراییل برای استفاده از تجربیات آذربایجان مذاکراتی صورت می گیرد؟

این مساله در جریان سفر وزیر انرژی اسراییل به آذربایجان در سال گذشته مورد مذاکره قرار گرفت. وضعیت اسراییل در حال حاضر مثل وضعیت آذربایجان در 15 سال پیش است. البته که به استفاده

از تجربیات موجود در زمینه ساختار انرژی نیاز وجود دارد. به خصوص این که استفاده از تجربیات کشور دوستی چون آذربایجان می تواند بسیار ثمر بخش باشد. اسراییل در رابطه با چهار زمینه ای که

برشمردم، تجارب ارزنده ای دارد. بخش خصوصی اسراییل نیز علاقمندی زیادی به آذربایجان دارد. اسراییل از دو سال پیش در نمایشگاه « باکو تل» باکو شرکت می کند و غرفه اختصاصی در این

نمایشگاه دارد. معتقدم که آذربایجان امکانات مناسبی برای فعالیت های تجاری در بخش خصوصی اسراییل در اختیار دارد.

همکاری موجود بین آذربایجان و اسراییل در زمینه نظامی و امنیتی را چگونه ارزیابی می کنید؟

دو کشور در همه زمینه ها همکاری خوبی با یکدیگر دارند. آذربایجان نقش بسیار مهمی به عنوان عضو غیر دایم شورای امنیت سازمان ملل متحد دارد و این نیز مثبت ارزیابی می شود. دو کشور

همچنین در همه زمینه ها گفتگوهای خوبی با یکدیگر انجام می دهند و مناسبات فی مابین در سطحی بالا قرار دارد.

آذربایجان از ایجاد کشور مستقل فلسطینی حمایت می کند و به حضور فلسطین به عنوان عضو ناظر در سازمان ملل متحد رای مثبت داده است. این موضع آذربایجان را چگونه ارزیابی می کنید؟

این موضع آذربایجان تاثیری بر مناسبات بین اسراییل و آذربایجان ندارد. آذربایجان می تواند در آن واحد هم با اسراییل و هم با ملت فلسطین رابطه دوستی داشته باشد. ما خودمان طرفدار صلح

هستیم. امیدواریم که رهبران خودگردان فلسطین نیز با از سرگیری مذاکرات موافقت کنند.

اخیرا محمود عباس رییس دولت خودگردان فلسطین فرمانی در راستای تغییر نام منطقه خودگردان فلسطین به کشور فلسطین امضا کرده است. حل مساله پس از این اقدام را چگونه پیش بینی می

کنید؟

نیل به توافق بین اسراییل و فلسطین تنها از طریق مذاکرات مستقیم امکان پذیر است. اقدامات یک جانبه فلسطینی ها نه تنها آنها را حتی یک قدم به ایجاد کشوری مستقل نزدیک نمی کند، بلکه در

عین حال، ناقض توافقات موجود نیز می باشد. اسراییل طی چند سال اخیر اقدامات زیادی در راستای ایجاد تسهیلات برای فعالیت تجاری و بازرگانی فلسطینی ها و همچنین در جهت از سرگیری

مذاکرات صلح انجام داده است. متاسفانه رییس خودگردانی فلسطین از بازگشت به میز مذاکرات خودداری کرده به سازمان ملل متحد روی آورده است.

موضع اسراییل در رابطه با مناقشه قره باغ مشخص است. ارامنه اخیرا فرودگاه خوجالی در اراضی اشغالی آذربایجان را مورد بهره برداری قرار داده و اعلام کرده اند که به زودی خطوط پروازی در این

فرودگاه راه اندازی خواهد شد. اسراییل در این رابطه چه موضعی دارد؟

همان طور که متذکر شدید، اسراییل موضع کاملا مشخصی در قبال مناقشه قره باغ دارد. با استناد به تجربه مان در منطقه، خواستار حل و فصل صلح آمیز این مناقشه هستیم. اسراییل از تمامیت

ارضی آذربایجان و تلاش های گروه مینسک حمایت می کند.

مطبوعات غرب پیوسته در مورد مذاکرات آذربایجان با دوایر غربی و اسراییل در رابطه با تهاجم نظامی علیه ایران گزارش می دهند. ولی باکو به طور قاطع اعلام کرده که اجازه استفاده از اراضی خود

توسط کشور ثالث علیه ایران را نخواهد داد. ارزیابی شما از این موضع باکو چیست؟

باید خاطرنشان کنم که همه این نوشته ها به فیلم های "جیمز باند" شباهت داشته و صرفا جنبه تخیلاتی دارند.

آینده مناسبات ترکیه و اسراییل را چگونه می بینید؟

ترکیه کشور بسیار پر اهمیتی است. اسراییل و ترکیه در مورد خیلی از مسایل منافع مشترکی دارند. امیدوارم که مناسبات دو کشور به حال عادی برگردد.

با این که انقلاب های موسوم به « بهار عرب» تابلوی ژئوپلیتیک منطقه را تغییر داد، ولی تحولات به گونه ای که پیش بینی می شد، ادامه پیدا نکرد. به عنوان مثال؛ در مصر و تونس حکومت هایی که

پیرو ارزش های رایج در غرب باشند، روی کار نیامد. اسراییل با توجه به این مساله چه موضعی در قبال این کشورها در پیش خواهد گرفت؟

البته که تحولات جاری را زیر نظر داریم. زیرا این تحولات در اطراف ماست. اسراییل خواهان مناسبات طبیعی و حسنه با همه کشورها به خصوص با کشورهای عرب و مسلمان است. ولی اسراییل در

امور داخلی کشورهای دیگر دخالت نمی کند. ما آرزوی رفاه و شکوفایی این کشورها را داریم و به آن علاقمندیم و به تحقق این آرزو در آینده امیدواریم.

شما به مناطق مختلف آذربایجان سفر کرده اید. امکانات جهانگردی این مناطق و دورنمای همکاری دو کشور در بخش جهانگردی را چگونه ارزیابی می کنید؟

با " ابوالفضل قارایف " وزیر فرهنگ وجهانگردی آذربایجان در همین رابطه گفتگو کردم. همان طور که می دانید یکی از بزرگ ترین دیاسپورهای آذربایجانی در اسراییل حضور دارد. معتقدم که

آذربایجان کشور دوست اسراییل است که از امکانات وسیعی برخوردار می باشد و مردمی بسیار خونگرم و مهربان دارد. در مناطق آذربایجان زیرساخت های خوبی ایجاد شده و ظرفیت های گسترده

ای وجود دارد. از مناطق غبله، قوبا، لاهیج و شیروان دیدار کرده ام. باکو نیز شهر بسیار زیبایی است. خطوط پروازهای مستقیم از اسراییل به آذربایجان برقرار است و جهانگردان از اسراییل به

آذربایجان و بالعکس سفر می کنند. علاوه بر این، دانشجویان انستیتوی جهانگردی آذربایجان در برنامه های عملی شرکت می کنند. زیرا اسراییل کشوری است که تجربه زیادی در این زمینه دارد و

امکانات و ظرفیت های گسترده ای در این زمینه موجود است./خ
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پایان پیام.
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